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rJ::' ls estudiosos del turisme han elaborat un concepte 
.L que intenta definir el grau d'acceptació dels turistes, 

per part dels habitants dels llocs de destí. L'anomenen 
capacitat de sustentació, i ve a amidar els sentiments i actituts 
de la població vers els turistes, els quals poden variar des de 
l'acceptació complaent i positiva, que generalment es dóna 
als inicis, fins a ser mirats amb enuig, àdhuc tractats 
despectivament, en fases ja més madures del procés tempo
ral del desenvolupament econòmico-turístic. 

El creixement turístic accelerat provoca canvis ràpids 
en la fisonomia, la propietat i els usos del territori, incrementa 
els fluxos migratoris, moltes de vegades difícils d'absorbir i 
d'integrar, modifica l'estratificació social, crea noves 
necessitats, satura infraestructures i malmena el medi 
ambient, altera costums i tradicions locals, etc. fins que, 
arribant al límit de la capacitat de sustentació, la percepció 
subjectiva del cúmul de noves situacions i problemes per part 
de la població resident fa que reaccioni negativament enfront 
del turisme i del turista. 

Possiblement, entre nosaltres ja hi ha persones i grups 
que han arribat al punt de saturació, un moment força delicat 

de cara a definir el futur de la població illenca, puix si el 
sentiment s'escampa la conseqüència serà la pèrdua d'atractiu 
turístic, la baixada de la demanda i la recepció d'un turisme 
de menor qualitat. I és que els experts assenyalen que, arribats 
a aquest punt, la indústria turística inicia el declivi. 

Com es pot millorar la relació entre residents i visitants? 
S'ha de rebutjar cert tipus de turisme? És possible mantenir, 
o fins i tot augmentar, el nombre de turistes i millorar la 
capacitat de sustentació? 
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Plaça 
des 

Siljar 

Ja hi som 
Sembla que els partits polítics 

ja comencen a encalentir motors de 
cara a la contesa electoral del 2003. 
Els primers rumors que ens arriben 
són d'envergadura: en Joan Pascual 
no repetirà com a cap de llista i 
UCAP deixarà de presentar-se com 
a llista i nd pendent per a comparèixer 
sota les sigles d'UM. Si els nostres 
infonnaòurs 110 vau eyuivul:ats t:ll 

Miquel Àngel Flaquer serà el 
candidat a batle d'aquesta formació. 
Igualment el PSM està preparant el 
relleu a la seva candidatura tota 

' vegada que en Felip Esteva ha 

CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 

manifestat reiteradament la seva 
intenció de deixar-ho córrer 

' després de vuit anys de feina a la 
Sala: segons sembla, també 
aquest partit ja té decidit qui ha 
d'encapçalar la seva candidatu
ra, tot esperant la confirmació 
que s'ha de produir en una propera 
assemblea general.Dels altres 
partits no us en de im res per ara 

' ' 
perquè res no en sabem. 

Rutes 
Amb la fastuositat que 

caracteritza les manifestacions 
publicitàries de l'Ajuntament, la 
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Regidoria de Turisme ha editat un 
fulletó intitulat Rutas en bieleta. 
No sabem si també han editat unes 
rutes en bicicleta, però les que 
ens han eviat a nosaltres són les 
primeres.El que sí hi ha, a les rutes 
és un Cab Vermell, i altres cabs 

' 
que fan goig de llegir. Bona part 
dels recorreguts que es proposen 
no són pel terme de Capdepera, 
precisament, sinó per Artà, son 
Servera i Sant Llorenç, i qualcuna 
és reservada exclusivament per 
primeres espases del ciclisme· així 
la número 3, amb sortida i arribad~ 
a Cala Rajada, passant per Cala 
Estreta, Cala Mitjana i Cala Torta, 
té bemolls. 

Els Reis 
Sempre és d'agrair que les 

coses succeeixin com s'ha previst, 
especialment si el que s'ha previst 
és bo. I així sol passar, cada any, 
amb la festa dels Reis. Esperam 
que els Reis arribin i que ho facin 
amb tota esplendor, per la mar, i 
que en terra els esperin unes 
magnífiques carrosses, i que els 
Mags d'Orient reparteixin jugue
tes per totes les cases del poble. I 
tot això, enguany, ha passat una 
vegada més, gràcies a la màgia 
d'aquests personatges ... i gràcies 
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a la feina i a l'esforç d'un grapat 
de gent que hi crema moltes hores. 
Tot plegat, una gran festa. 

Dos comentaris al marge, 
sense ganes de posar mal. Primer: 
el que diuen que han costat les 
noves corones de Ses Majestats 
és propi de la realesa europea més 
ostentosa, i no s'acaba de veure 
que sigui una despesa imprescin
dible; això, a més, ha suposat que 
la Comissió hagi hagut de demanar 
ajuda econòmica a totes les entitats 
del poble i a moltes d'empreses. 
Segon: la manca d'un traductor 
reial que, a més del castellà, 
conegués el mallorquí, i això és 
una llàstima. 

Sant Antoni 
Declaracions d'intencions a 

banda, el cert és que aquesta festa 
no aixeca cap. La colcada de 
Capdepera d'enguany ha estat la 
més magra que recordam, amb 
només tres carrosses -d'aquelles 
de compromís- i sols animada pels 
cavalls dels ranxos. Quant als 
foguerons, hem de parlar 
d'esquizofrènia pura, 
d'atomització, de dispersió, 

d'indiferència en la majoria de 
casos vers cap forma de tradició. 
A Cala Rajada, dos reals del 
mateix. 

Ens consta el desig i l'esforç 
de l'Obreria perquè aquesta sigui 
una festa ben nostrada, però 
segurament tampoc ells saben com 
sortir-se'n. I és que no és fàcil, 
donada la manca de definició cul
tural que patim. 

Un any més, s'ha publicat 
l'Argument, escrit per Sebastià 
Ferrer "Maleter", on fa un perso
nal repàs a alguns dies aspectes 
més destacats de la vida gabellina 
al llarg de 2001. El glossador ens 
ha fet arribar una nota en què ens 
dóna explicacions a propòsit d'una 
glossa dedicada al nostre 
col·laborador Jaume Fuster. No 
feia falta: en aquesta casa ningú 
s'ha sentit gens ni mica incomodat 
i la glossa en qüestió no es presta 
a cap tipus de confusió. 

Les escoles de s'Alzinar i 
s'Auba, de la seva banda, també 
celebraren- o intentaren celebrar
el dia 16, el seu Sant Antoni parti
cular, com cada any, amb un 
fogueró i torrada. En ambdós ca-

sos, però, una tempesta d'aigua 
i vent deslluí la celebració. 

Això és el que hi ha. 

Visita pastoral 
El passat dia 18, el Bisbe de 

Mallorca, Mons. Teodor Úbeda 
realitzà una visita pastoral a ]e~ 
parròquies de Capdepera i Cala 
Rajada. A més de rebre tots 
aquells col·lectius i persones que 
així ho sol·] icitaren, es va reunir 
amb el Consell Parroquial i amb 
la Comissió Econòmica 
d'ambdues parròquies, per a 
tractar diversos aspectes de la 
comunitat catòlica local. Cal re
cordar que a l'església de Cala 
Rajada, a més de la imperiositat 
necessitat de restaurar la 
teulada, amb un pressupost al 
voltant dels 300.000 Eur. ara 
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mateix hi ha un deute de més de 
48.000 Eur., derivat de distintes 
obres que ja s'hi han duit a terme. 

Segueixen 
Arn b tota virulència, 

segueixen endavant les obres del 
carrer de l'Agulla, del carrer Tritó 
del carrer Magallanes i de la ca~ 
rretera de sa Pedruscada. Entre 
totes elles tenen la circulació 
col·lapsada, amb una manca de 
senyalització escandalosa, i la 
zona de Cala Rajada convertida 
en un fangar intransitable. Diuen 
que abans que comenci la tempo
rada turística les obres hauran 
acabat, però als visitants d'aquests 
mesos d'hivern, que també n'hi ha 
no els quedaran ganes de tornar.' 

En un altre sentit, una obra 
púb 1 ica llargament suspirada, la via 
de circumvalació, segueix dormint 
tranquil·lament, en estat 
d'hibernació. 

20 anys 
Com anunciam a la nostra 

portada, el proper dia 1 O de febrer 
Iu Coral s'Alzinar celebrarà el seu 
20è. aniversari. A l'esquena hi duen 
moltes hores d'assaig, molts de 
concerts, molta música escampa
da pertot arreu, amb actuacions a 
totes les illes i a distints llocs de la 
Península. I sempre amb n'Elionor 
Gómez-Quintero al capdavant, in
cansable. Per a celebrar aquesta 
efemèride, ens han preparat un 
concert extraordinari, a l'Església, 
en què hi participaran nombrosos 
excantaires i que comptarà amb la 
col·laboració extraordinària de la 
Banda de Música. Serà a les 6 de 
l'horabaixa i es clourà amb un 
refresc al menjador de l'escola. A 
més, mantindran oberta una 
exposició commemorativa, a can 
Creu d'Inca, del 4 al 1 O de febrer. 
El mes que ve us n'oferirem el 
testimoni gràfic. 
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PREMI CAP VERMELL 2001 
Com hem vengut anunciant, decidit atorgar el PREMI CAP 

el proper dissabte dia 2 de febrer, VERMELL al GRUP D'ACCIÓ 

lliurarem el 11 PREMI CAP SOCIAL DE CAPDEPERA I 

digne guanyador del nostre premi. 
Volem ressaltar que el guar

dó, en la seva forma material, és 
VERMELL. La festa tendrà lloc CALA RAJADA. Ja ho unajoiadignad'amiració.Apartir 
enelTeatreMunicipali hisoutots apuntàvem el mes passat, però d'un disseny de GUSTAVO, 
convidats. Com que es tracta d'un volem reiterar que aquest grup, al exclusiu per a Cap Vermell, al 

acte de portes obertes, no nostre parer, encarna molts dels qual li'n donam les gràcies una 
convidam particularment, però ens valors que amb el lliurament del vegada més, l'artista joier 
faria molta d'il·lusió que ens nostre guardó volem posar de ANTONIFUSTERharealitzatuna 
acompanyàssiu en un relleu. Així, la seva tasca mai no filigrana en plata que li ha duit 
aconteixement que nosaltres ha cercat ni el protagonisme públic moltes hores de feina. I això sense 

valoram molt. ni el reconeixement popular. oblidar el suport de fusta d'alzina 
La idea del PREMI CAP Sempre han adreçat el seu treball que, com l'any passat, el restaura

VERMELL no és que una entitat, en favor dels més necessitats i dor MA TEU ESTARELLES ha 

l'Associació Cultural Cap Vermell dels marginats de la societat. realitzat per a nosaltres. A aquests 
en aquest cas, 
distingeixi una altra 

entitat o una perso
na. La idea és que la 
gent de Capdepera i 
dc Cala Rajada 
reconegui 
públicament la feina 
que fa una altra gent 
concreta a favor de 
tota la col·lectivitat. 

La idea és, en defi
nitiva, que els 
gabellins valorem degudament el D'altra banda, el seu quefer es 
nostre propi esforç, especialment remunta més de vint anys enrere, 
quan aquest esforç es realitza de cosa que dóna una idea prou clara 

dos magnífics artesans, també 

moltes de gràcies. 
Així que ja ho sabeu. El dia 

forma totalment desinteressada i 
altruista, fins i tot d'incògnit. 
L'Associació Cultural Cap 
Vermell, en aquest sentit, només 
vol actuar de corretja de 

transmissió entre el poble i aquells 
grups o persones que cada any 

de la seva constància i abnegació, 2, tots al Teatre Municipal. La 

tot i que hi ha hagut una certa festa començarà a les 20 hores. 
renovació entre alguns els seus Es tractarà d'un acte senzill, 
membres. modest, dins les nostres 

Per aquestes i d'altres raons, possibilitats, que serà important 
com el treball davant les en funció dels guardonats i de la 
institucions a fi d'empènyer vostra presència. Acabarem amb 

rebin el reconeixement al seu l'articulació d'una xarxa un refrigeri i brindarem per una 
esforç. d'assistència social amb cara i ulls llarga vida del PREMI CAP 

En aquesta línia, enguany, en el nostre poble, pensam que el VERMELL. 
com també deveu saber, hem GRUP D'ACCIÓ SOCIAL és un Us hi esperam. 
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Gabellin~ 

fora poble 

-En un assemblea general, celebrada a son Pardo 
el passat 27 de desembre i que, segons sembla, va resultar 
pujada de to, amb insults inclosos, el gabellí Miquel Pascual 
va convocar eleccions a Ja presidència d' Astrot (Criadors 
i Propietaris de Cavalls de Trot) per al proper mes d'abril. 
Tot i que encara li restaven dos anys més de presidència, 
Pascual ha decidit deixar el càrrec davant l'actitud d'una 
part dels associats que, a l'esmentada assemblea, no sols 
manifestaren les seves discrepàncies sinó que, de forma 
totalment inacceptable, arribaren a I 'insult personal. 

- La nostra convidada fixa, Melina Sagrera, 
ens segueix oferint material per a aquesta secció. En 
aquesta ocasió ens hem de referir a les victòries 
obtingudes tant a la XIII Cursa de "S'è", organitzada 
pels ajuntament d'Alaró, Binissalem i Lloseta, i dispu
tada el passat 26 de desembre, com a Sa Llego de sa 
Pobla, una cursa atlètica que el dia 12 de gener es va 
disputar per vintena vegada. 

-El protagonista d'aquesta notícia no és gabellí, 
sinó el Conseller d'Obres Públiques, Francesc Quetglas. 
En tot cas, però, aquest polític es va referir a nosaltres, a 
fora poble estant. Va ser el passat dia 3 de gener, a Manacor, 
amb motiu de la col·locació de la primera travessa de la 
línia ferroviària que ha d'unir, l'any que ve, aquesta ciutat 
amb Inca. I què va dir, el Conseller? Doncs ni més ni man-

Articles de menatge 
Lifeim la seva pintura, en 

qualsevol color, en cinc minuts 

carrer sa Serreta, 12 
07590 Cala Rajada 

telèfons. 971.818.945 
971.819.209 

6 

co que les pròximes destinacions fixades pel Govern, 
després de Manacor, són la UIB i Cala Rajada. Li agafam 
la paraula. 

S'ha de dir però que a l'acte hi havia una 
representació del nostre ajuntament. 

-A la fi, després de la llarga recuperació d'una 
operació a un genoll, en Juanmi, el jugador de Cala 
Rajada, ha tornat a la titularitat del Sevilla. Per Nadal 
vàrem poder parlar amb ell, i ens va dir que havia 
aprofitat l'estada a Mallorca, amb motiu de les festes, 
per visitar en Xisco Gambins, perquè al genoll no li 
acabava de funcionar. Es veu que les mans miraculoses 
d'en Gambins feren efecte, i en Juanmi ja torna a ju
gar. N'Antoni Prats, mentrestant, continua demostrant 
la seva categoria a la porteria del Betis. En Prats, ja 
se sap, és una garantia de regularitat i d'eficàcia. 

- Tots els gabellins, d'alguna manera, som protagonistes 
del bell calendari de la Conselleria de Medi Ambient, 
almanco del mes de gener, en què l'Agulla, fins al Freu, hi 
apareix magníficament fotografiada, sota la llegenda: espais 
protegists, espais de progrés. Per molts d'anys. 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera,37 tot un clàssic 

s'argenteria 
carrer l'agulla, 86 disseny jove 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 



capdepera fa 20 anys ... 

Fa 20 anys, 
~ 

gener 1982 

Editorial 

deia ... 

Davant el clima d'inseguretat produït per una onada de 
robatoris, dèiem: O ens sentim tots responsables de les passes donades 
com a pob I e, o ens ajudam a viure en un clima de respecte mutu, o tot se 
n'anirà a fer vaumes. O cadascú compleix el seu deure com a membre del 
poble, també els encarregats de l'ordre, o podem aplegar. 

Pes cap que crema 
Reproduïrem el debat del ple de l'Ajuntament relatiu a la 

possibilitat d'incloure dins les Normes Subsidiàries un projecte 
d'urbanització de 1' Agulla. L'assumpte, donada la seva transcendència i 
la manca de temps per a estudiar el projecte al·legada pels representants 
d'alguns partits, va quedar damunt la tau la. A la portada d'aquell núme
ro 13 havíem retolat un expressiu: L'Agulla, com més va més vela ... 

Plaça des Sitjar 
-Es va posant de moda que diversos grups d'amics que espe

ren plegats el començament de l'any nou es reuneixin davant els 
campanars de Capdepera i Cala Rajada, esperant les campanades de 
mitjanit. 

-S'han restaurat les faroles de Canyamel, s'està a punt 
d'acabar l'escala per baixar del passeig marítim a la pla~ a de son Moll i 
han tapat els clots del carrer del Dr. Flèming. 

-El dia 2 de gener, la mort se'n va dur la mare del nostre amic 
Joan Rai. 

Entrevistes 
Els entrevistats del gener de 1982 foren els membres de la 

Comissió dels Reis. Dèiem que aquesta festa era possible gràcies a "la 
labor callada, però constant, d'un grup que sap fer de la feina un 
divertiment o, per ventura, d'un divertiment en sap fer una feina en 
benefici de la comunitat". Ells, de la seva banda, ens manifestaren: El 
més important és, sense cap dubte, la prolongació de la tradició,ja que 
consideram que per ser l'única festa que es dedica exclusivament als 
al·lots, és la festa que més agrada a la gent major. 

D'altra banda, vàrem parlar amb na Margalida Tous de 
s'Estany, i amb n'Antònia i na Margalida Vila, com a impulsores de lai 
Mostra de Randes i Brodats de Capdepera, que va tenir lloc per 
l'Esperança i que va tenir una gran acollida. Ha estat un èxit -ens varen 
dir-. Es poden comptar amb els dits de la mà les persones que no hi 
vengueren dues vegades. Tots els di es que ha estat obert hi ha hagut 
molta gent, no sols del poble sinó també de fora poble. 
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Esports 
-Pareix que el fitxatge de cinc jugadors per part de l'Escolar ha 

donat bons resultats. L'equip comença a treure el cap. 

CoHaboracions 
-ANTONI GARA U: Nus en paraules 
-JOAN RAI: L'esvoranc. La nova singladura. 
-PEP TERRASSA: Materials per a la nostra història. Una 

missió evangèlica 
-XORIC DE SON XONA: Camps, els meus pobres camps ... 
-MIQUELFLAQUER:Unquesen'haanatialtres(re)flexions 

aerodinàmiques 
-GORI MATEU: Educar? Una tasca de transformació de la 

societat 
-MATEU GILI: Poble i Evangeli 
-JAUME FUSTER: Herman Hesse, el llop estepari 

Altres seccions 
-Per què? 
-L'escola de s'Alzinar informa 
- La Sala. Extractes d'acords del Ple de 

l'Ajuntament 
- Passatemps 

A~~ 1~ .,t'ot~ 

-D~ J.'ot~ 
- T.c¡..o-M~ 

- ~kPÚN14 
- "f).u,o~ 

F~~ Hcft-tw,~ 1~ 
Sd~~~-~~ 
J.c~ H~~ l.k~-~ T~J-'o.p. 

CdA-R~ -OIS'10 .q ~ c~,22 
Td.: '111 S6SI2lf F~= '111 íl1íl301 
~~=~@4114 

~- OIS/O .q (!.e~;_ Uc~, SS 
Td!F~ '111 íl3S0lf'1 



col·laboració 

ANYNOU, VIDA ... 

De forma recurrent, cada any per aquestes dates 
solem posar-nos a la boca la vella dita d' "any nou, vida 
nova", però ho solem fer des de la convicció que res no 
canviarà. Enguany, a més, veient el que es veu pel món i 
donada la tendència creixent dels habitants del planeta Terra 
a evolucionar cap a pitjor, potser ens convengui que no n'hi 
hagi massa, de canvis, perquè qualsevol novetat pot semblar 
més aviat una amenaça. 

Així mateix, crec que ens convé demanar que els 
canvis que es puguin produir restin en mans una mica res
ponsables, cosa quo, per desgràcia, deu haver succeït 
escasses vegades al llarg de la Història. Perquè, per posar 
un exemple, si tot l'arsenal bèl·Iic i tot el potencial destructiu 
de què es disposa ha de restar sota el control - és un dir -
d'una sèrie de personatges que no inspiren la més mínima 
confiança, sí que ens en poden donar un d' "any nou, vida 
nova", i el canvi pot resultar monumental: estic parlant de la 
destrucció massiva, brutal, de bona part de la Humanitat, i 
això molt abans que qualsevol asteroide dels que voltegen 
aperduats prop de la nostra òrbita no ens faci miques. 

I si d'aquests primers paràgrafs en treis la conclusió 
que estic deprimit, doncs no ho sé, però una mica emprenyat, 
sí. Això que en deim progrés em té l'esperit desordenat. Tot 
en sembla massa contradictori, massa inestable i massa ba
nal com per tenir-hi gaire confiança. I, a més, en molts 
d'aspectes, em sent un marginat, incapaç de reconèixer-me 
en aquesta societat del segle XXI, massa virtual perquè si
gui certa. És com quan apreníem a nedar i no fèiem peu. Jo, 
en segons quines qüestions, no faig peu. S'està desmuntant 
el bastiment que sostenia les meves seguretats, els meus 
referents i les meves conviccions, allò que donava sentit a la 
meva vida- algú és capaç de viure a partir del no res, amb el 
mecanisme de la memòria posat a zero? -mentre que ningú 
no és capaç de dir-me en què consisteix l'alternativa. 
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No sé si ve a tomb, però us vull contar una petita 
història. He freqüentat, últimament, un establiment de Cala 
Rajada, que no coneixia, el bar "Castellet", on he estat 
molt ben atès. No sé si els qui el duen en són els propietaris 
o el tenen llogat, però, ja dic, es tracta d'una gent molt 
amable. Al fons de l'establiment, un vistós plafó ens 
recorda que ens trobam a la "Cafeteria Castellet". El 
rètol, en primer terme, se sobreposa a un dibuix del nostre 
Castell. Segurament amb la millor voluntat del món, qui 
va encarregar l'artístic reclam devia creure i pensar que 
el carrer Castellet, del qual pren el seu nom I' establiment, 
feia referència al nostre monument medieval, i au, un 
bon Castell de Capdepera encolomat a la publicitat. 
Igualment, devia creure, qui va encarregar el reclam en 
forma de rètol, que la plaça Castellet també pren el nom 

del recinte que manà construir el rei Jaume Il. I, encara 
amb més garanties d'encertar, puc deduir que l'amo de 
la cafeteria no en sap res de I 'hotel Castellet, i molt man
co de D. Francesc Castellet. 

Don Francisco Castellet 
va fer fer un gran hotel 
per anar-hi rics i pobres, 
tots a veranear amb ell 

Així diu la cançó. 
Ai, les cançons! També aquestes desapareixen 

del nostre imaginari i deixen de remetre'ns a tot allò que 
conformava, fins fa dos dies, el nostre espai sentimental 
i el npstre hàbitat real. 

Don Epifania va ser 
es primer que va assentar, 
va fer fer un hermós casal 
per anar a veranear 

D'aquí a pocs anys, la majoria d'habitants del 
poble haurà oblidat definitivament on era ca n'Epifania. I 
creurà, també, en entrar a la cafeteria Castellet i veure el 
plafó del fons de l'establiment, que el carrer i la plaça 
que duen aquest nom són un homenatge al Castell. 

Sense que se n'hagi de fer un drama, aquesta 
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anècdota de la cafeteria em sembla il·lustrativa de l'estat 
de confusionisme, de desorientació i d'aculturació que 
s'està gestant sense que tenguem manera de fer-hi res. 
Ens embadalim davant "Operación Triunfo" i som capaços 
de plorar si el nostre favorit és expulsat de l'acadèmia de 
TVE, mentre contemplam sense pipellejar com a cau troços 
la bastida del nostre ésser col-lectiu i com esdevenen pura 
trivialització els elements més significatius de la nostra 
articulació com a poble. 

No sé si el mestissatge és això. Esper que no. Esper 
que la interculturalitat no sigui sinònim de barreja informe i 
sense sentit. 

La nostra comunitat, tan rica i benestant, és al furgó 
de coa quant al nombre d'universitaris, com haureu pogut 
saber per mitjà de la premsa. Gastar doblers en l'adquisició 
de coneixements sembla una mala inversió, al costat de la 
rendibilitat immediata d'un lloc de feina, o d'un lloc des 
d'on especular. Mallorca s'està convertint en una pobra 
rica terra, i volia afegir que també s' està convertint en una 
terra embullada i desorientada, però això no és cert. Els 
mallorquins d'avui tenim el rumb molt clar: convertir I' illa 
en una immensa caixa registradora, ara amb euros, encara 
que en cada volta de maneta hi deixem esquinçalls de 
l'ànima d'aquest poble. 

' 
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AMI C SERVERA 

Endevino que passes hores difícils. Quan s'accepta 
el risc de l'èxit, també es carrega amb el risc del no-èxit. La 
petita Margalida havia esdevingut per a tu una possibilitat de 
síntesi entre una professió rigorosament exercida i l'amor 
entusiàstic a una vida de tres anys. 

Crec que has fet un gest admirable. Arriscadament 
admirable. L'impossible comença on acaba el poder de la 
societat. I jo-societat m'he sentit dignificat per l'esforç que 
tu-societat no has volgut escamotejar. T'imagines si aquella 
mà, tristament arrencada del seu cos, hagués tomat a acari
ciar pepes, a embrutar-se de fang, a fer-se mal en un dit, com 
passa amb totes les mans de tots els nins de tres anys del 
món? 

Era una bella esperança i calia afrontar-la dignament. 
El re im plantament no ha tingut èxit. 

Ara, na Margalida creixerà sense la seva mà. Tots li 
hauríem volgut evitar aquesta situació física que la pot fer 
diferent de les altres nines. Tu més que ningú. Saps que hem 
discrepat sovint. Saps que en algunes coses no estem gens 
d'acord. En aquesta m'he sentit solidari de tots els qui heu 
treballat perquè aquesta nina pogués sentir la seva mà 
empresonada en la del seu pare. Sento un gran respecte per 
tots els professionals que posen la seva consciència per 
davant de tot. Crec que el futur és aquí. 

He parlat amb els amics de sempre. Tots coincideixen 
que només la sensibilitat i el treball ens pot retornar 
l' esperança de pensar que la medicina és al servei de la salut, 
i no d'interessos laterals dc poder, denigrants o inexplica
bles. 

Jo no crec en les residències, ni en els grans hospitals. 
Jo crec poc en la tècnica. Però m'hauria plagut immensament 
un èxit vostre. Una victòria de l'home sobre l'accident. Et 
costa resignar-te a la derrota, i a fe que era necessari que na 
Margalida pogués fer comparable la seva mà amb la nostra 
esperança. 

PERE M. BRUGUÉ 

.Avtto 6scola 

CATJD6P6RA 

VIA JUAN CARLOS 1.' 139 ·CALA RAJADA· CAPDEPERA 
Tels.: 971 56 33 53 · 971 56 32 60 · Móvil: 629 62 31 54 

(FRENTE GASOLINEJ{A) 
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Temps de reflexió 

No p erdeu la 
il ·lusió 

Durant la festa dels Reis, és tot un goig veure els 
rostres dels infants davant aquells personatges que els 
duen la realització dels seus somnis: els presents que, en 
un moment, escriviren a una carta amb la il·lusió d'un dia 
tenir-los entre les seves mans. 

El dia d'aquesta festa, quan reben la visita dels 
Reis a ca seva, duent-los les seves iHusions, la cara de 
felicitat dels infants il·lumina tots els qui hi som presents. 
Tothom participa i tots ens convertim un poquet en infants. 

Podeu pensar que aquest exemple no té gaire 
sentit, que només són infants i que tot això dels Reis és un 
muntatge de la mateixa societat i que els que més se 
n'aprofiten són els comerços. Fins i tot pot semblar una 
festa en què ens sentim "obligats" a comprar coses. Tot 
això és cert, però aquest no és el tema que ens interessa 
en aquest article. Jo només em vull fixar en la cara d'aquell 
instant que espera amb delit l'arribada d'aquell dia. Ell no 
en sap res, de consumisme, ni de tot el negoci que enrevolta 
aquesta festa. Ell sols té una il·lusió, i en viu pendent. 

Després passa 
el temps i ens feim grans, 
la mateixa vida ens 
tanca dins un cercle. El 
cercle és la nostra vida. 
Molt tancat, molt limitat. 
Caiem en la rutina. No 
esperam res de la vida. 
Tot està programat. La 
vida la no ens ofereix 
cap il·lusió. I per què, si 
1' important és vi ur e 
acomodats i en el fons 
som animals de costums _._.. 

i ens agrada la rutina? 
Totes aquestes són expressions que sentim amb 

freqüència, amb massa freqüència. Tota aquesta realitat 
"mata" l'infant que mai hauríem de perdre, l'infant que 
ens acompanya tota la vida. 

I quina és aquesta part d'infant que mai hauria 
d'oblidar? Idò la capacitat de somiar, de tenir sempre 
il·lusions, a la vida. De creure que al meu davant hi ha una 
sorpresa que m'espera i m'ajudarà a ser feliç, a ser més 
persona. 

Ja sé que en el fons l'home és covard i té por 
d'allò que desconeix. Arriscar-se, en la vida, et pot dur al 
que és bo, però també et pot menar a viure una experiència 
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marga. I això ens frena. I, a pesar de tot, crec que 
arriscar-se valia pena. 

Pens que 1' experiència més amarga dins la vida 
és creure que ja ho has fet tot, no tenir cap il·lusió, renun
ciar als somnis. Moltes vegades, les persones ens 
assemblam als ocells que alguns tenim dins una gàbia. 
Estan contents, tenen el que és necessari per viure, però 
no són conscients que els manca allò que és principal: la 
llibertat. 

N ornés qui té il·lusió pot aspirar a aquesta llibertat. 
Només qui lluita per qualque cosa és vertaderament lliure. 
Només qui no es deixa "engabiar" i és inconformista pot 
parlar de llibertat. 

És vera que el món avança. Ja sé que moltes 
vegades ho fa d'aquella manera, però, si ho pensam bé, 
moltes de les "victòries" que aconseguit l'home ha estat 
perquè qualcú en el seu dia no es va conformar amb el 
que vivia i va somiar en un món millor, en un home i en 
una dona més lliures, i va lluitar i va posar tots els seus 
esforços a fer realitat les seves il-lusions. 

D'aquests, per desgràcia, n'hi ha pocs, però són 
els que fan avançar el món, i, a més, quasi tots ells han 
estat reconeguts quan ja no eren entre nosaltres. Són les 
paradoxes de la vida. 

Com podeu suposar, no m'estic referint en cap 
moment a les "il·lusions" que moltes vegades ens 

enrevolten, centrades 
exclusivament en la qüestió 
econòmica: guanyar a la 
loteria, comprar un cotxe 
millor, fer un viatge com és 
enfora millor, tenir tant com 
aquell altre ... No, aquestes 
"il·lusions" poden fer-se 
presents en un moment 
determinat, però no ens po
den esborrar de la ment el 
desig de viure altres il·lusions, 
en les quals els demés hi 
tenen un paper destacat. 

Certament, pel fet que lluitar per una il·lusió sempre 
té una part egoista, positiva, cerc la meva realització, la 
meva felicitat, allò que m'omple de veritat. Però els altres, 
sempre, en surten beneficiats. 

Deu ser això que a vegades es diu que uns 
sembren i els altres recullen els fruits. Però aquesta crec 
que és la nostra vertadera vocació humana: fer el possible 
perquè, a través meu, la Humanitat doni una "passeta" 
més cap endavant. 

Siguem conscients que els Reis existeixen, que 
sempre arriben, que els somnis poden ser realitat. 

Siguem conscients que els Reis arriben, perquè 
nosaltres som els Reis. Sols hem de creure. 

JOANSIMONET 
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, 
SERMO 

DE 
L'ESPERANÇA 

Una de les persones més entranyables que he 
conegut és en Gabriel, el meu escolà durant tot el temps 
que vaig estar a Capdepera. Per I 'Esperança, en Gabriel 
no cabia dins ell, de goig. La seva caqra traspuava una 
alegria i un entusiasme que jo no sabria descriure amb 
paraules. A la primera festa de l'Esperança que jo vaig 
viure, quan vaig veure en Gabriel, tan eixerit, li vaig dir: 
«L'amo en Gabriel , avui estau molt content». Ell, sense 
perdre la com postura i en un to carinyosament admonitori, 
em va respondre: «Home, don Antoni, avui és 
l'Esperança». Aquell mateix dia vaig comprendre que la 
veu del meu escolà era la veu del poble. La Mare de Déu 
de l'Esperança viu dins el cor dels gabellins i també al 
cor de moltes persones que sense ser de Capdepera la 
sentim molt a prop. 

Qui és, Maria de Natzaret? L'humil donzella de 
Natzaret és tan gran que ens sobrepassa. Així i tot, diré 
una sèrie de coses, perquè hem de parlar d'aquella que 
és la mare del nostre Salvador. 

Mara va ser una dona amb una immensa capacitat 
d'admiració. Admirar-se no és consumir experiències 
cada vegada més fortes. Admirar-se és deixar-se 
sorprendre, meravellar-se, interioritzar ... Els guardians 
privilegiats de l'admiració són els poetes, els pensadors, 
els infants i el sants, que saben descobrir que dins cada 
cosa s'hi oculta una cançó. Per a Maria no hi havia cap 
criatura que fos banal o insignificant, perquè ho 
contemplava tot des de laq mirada fonda del Déu que és 
amor sense límits. D'una manera molt especial va admi
rar les meravelles que el Déu de I 'amor obrava 
misteriosament dins la seva vida. 

Maria va ser una dona atenta a la «veu de Déu». 
Déu ens parla dins la vida. Cal estar atents i saber 
desxifrar els seus missatges. Els immigrants són una carta 
que Déu ens envia i tots plegats ens hem d'esforçar per 
anar desxifrant aquest missatge. Maria no tenia res 
d'«il·luminada». No era una visionària ingènua, sinó que 
escoltava i desxifrava la «veu de Déu», amb la sòbria 
lucidesa de la perfecta deixebla. Record que, fa una 
trentena d'anys, en Llorenç Tous ens parlava de la fe 
com d'un confiar-se, i una de les coses que més em criden 
l'atenció d'Abraham, el nostre pare en la fe i el servei a 
Déu, és que va esperar contra tota esperança. Maria és 
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la «pobra de Déu», que va viure plenament confiada a Ell i, 
sobretot en la passió i mort de Jesús, va esperar contra tota 
esperança en el Déu de l'amor i de la vida. Sabia de qui 
s'havia fiat i la seva esperança no va ser defraudada. 

Maria és la mare de Jesús, el nostre Salvador. A Al
gaida hi ha una moreta molt guapa. És tan petita que quasi 
la senten més que no la veuen, i tan espavilada que en uns 
pocs mesos ja ha après a parlar en la nostra llengua. Son 
pare em comentava que Sukeina, que és com nom la nina, 
vol dir serenitat, però na Sukeina no fa honor al seu nom, 
perquè és molt inquieta. Sukeina vol dir serenitat. Jesús vol 
dir «Déu salva», i Jesús sí que fa honor al seu nom. Quan 
ho pensam bé, ens adonam que necessitam que qualcú «de 
les altures» ens usrti a camí, ens prengui de la mà i ens 
salvi. Nosaltres tenim un Salvador, Jesús, el sant rebrot de 
David, el Fill de Maria, I' estel radiant del matí. Ell pot omplir 
de sentit les nostres vides, les darreres soledats del nostre 
cor, Ell és el Salvador del món, motiu d'alegria immensa i 
d'esperança firmíssima. 

U s desig una alegria immensa, I' alegria que prové de 
Jesús, el nostre Salvador, que no es tradueix en eufòria buida, 
sinó en «excés» de generositat i a sortir a camí als pobres i 
desvalguts de la terra, a sembrar llavors d'amor, de vida, de 
felicitat, d'esperança ... 

ANTONI RIUTORT 

COitMADO 

CAuN OliVER 
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A mal i a Garcia 

Carns, embotits, verdures 
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Bones Festes I 
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Telèfon i fax 971 565 329 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

' SEBASTIA FERRER "COFETA'' (Xl) 

Casa pairal dels "Cofetes" a la plaça Vella. 

ACapdepera no estelm sobrats de personatges 
singulars , de biografies remarcables; fins I tot la 
majoria dels comptats fills il.lustres ens són des

coneguts. En Sebastià Ferrer Sancho "Cofeta" no gau
deix de cap reconeixement ni honor, però durant mig 
segle fou un personatge que engrescà el poble en un 
procés de modernització de les estructures econòmi
ques, socials i polítiques de Capdepera; impulsà la 
substitució d'una societat estancada i esgotada, l'Antic 
Règim, per una altra de més liberal, emprenedora i 
oberta. 

Sebastià Ferrer neix a Capdepera l'any 1794; el 
seu pare i padrí foren guardes de la torre de cala Moltó; 
així consta a un ofici signat el 20-10-1802 : "Habiendo 

quedada vacante por exoneración de Juan Ferrer el 
emp/ea de Guarda o Centinela de la atalaya de cala 
Molta del distrito de la v11/a de Artà y concurriendo las 
cualidades y circunstar.cias que se ,requieren para ejer
cerle en Antonio Ferrw su hijo, /e elijo y nombro Guarda 
y Centine 1a de dicha at2r1'1ya para que . . goze del mismo 
sue/do, prerrogativas, libertades, exempciones, fueros, 
privilegios, utilidades y emolumentos de que he gozado 
y debido gozar ... (1 ). 

Els oares eren petits propietaris agrícoles, mem
bres d'una nombrosa i benestant família local: els 
Cofetes. Aquesta situació social permeté que Sebastià 
anàs a escola, possiblement a cals frares franciscans 
d'Artà. 
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Afusellament de TO!Tijos i els seus companys, membres d'una societat liberal que fou delatada per activitats conspiradores. 

A finals de 1812 fou nomenat secretari del primer 
ajuntament constitucional de Capdepera, però l'experièn
cia tengué una curta durada: un any i mig. A principis de 
1820 tornàrem a tenir ajuntament pròpi i en Sebastià 
repetí en el càrrec de secretari municipal, però dia 7 de 
nüvembre de 1823 el~ ab~olutistes assaltaren la casa 
consistorial cremant tota la documentació. En Sebastià 
fou empresonat, multat, coaccionat i amenaçat. Així, a 
tall d'exemple, dia 11 d'agost de 1825, el feren anar a 
Artà i en Pere Josep Gili li va dir que "si pasaba a Palma 
a hacer recurso, el fendria maña para acusarme i pren
derme falsificando con testigos falsos que tengo reunio
nes en mi casa y que conspiran contra el Rey (lo que me 
causó mucha melancolia al ver esta gran picardia) y con
tra la religión; con las sobredichas amenazas y otras que 
no anoto, me hizo pagar 6 rea/es". 

Aquestes accions contra en Sebastià Ferrer no cal 
interpretar-les com uns fets aïllats, fruits de les males 
relacions entre els dirigents municipals d'Artà i 
Capdepera. Les accions dels Voluntaris Realistes i de 
les autoritats locals estaven encoratjades i encobertes 
per les més altes instàncies nacionals. Entre 1823 i 
1833 el Ministeri de Gràcia i Justícia dictà nombroses 
mesures persecutòries contra els liberals; aleshores 
aparegueren els primers fons reservats amb els quals 
pagaren una repressió brutal, sobretot per l'arbitrarietat 
de les seves accions. En el mes de gener de 1824 fou 
creada la Superintendència General de Policia (2). 

Una reunió de prohoms locals convocada pel frare 
franciscà Gabriel Ferrer, octubre de 1826, per a parlar 

de la construcció d'un nou temple parroquial acabà en 
una forta discussió política entre liberals i absolutistes, 
es parlà molt però, segons Sebastià Ferrer, "siempre la 
razón fue, porque la tenian, por los llamados del partida 
de los liberales". Allò que en un principi havia estat un 
moviment municipalista que pretenia controlar, mit
jançant un ajuntament propi , ol repartiment de les tas
ses i contribucions que pagaven i el destí que se'ls 
donava a aquests recursos, acabà convertint-se en un 
estat d'opinió polititzat i contrari als interessos dels 
grans propietaris agrícoles que seguien apuntalant 
l'Antic Règim. La reforma municipal va ser una de les 
iniciatives més progressistes del règim liberal, obrí les 
portes a la participació popular i es crearen nombrosos 
serveis socials, per exemple: l'escolarització. 

Després d'enviudar, l'any 1823 en Sebastià es 
casà amb Bàrbara Pallicer i tengueren quatre fills: 
Antoni (1826-1920) el primer mestre d'escola de Cap
depera, Joan (1832-1900) farer, Antònia i Sebastià 
(1841-1898) metge. Observant els oficis dels fills es 
fàcil adonar-se de la força i influència que tengueren els 
Gotetes en la formació de !a moderna Capdepera. 

A finals de 1823, en Sebastià Ferrer es convertí en 
l'amo de la possessió de Mariana Pizà. En aquells 
moments la mitjana i gran propietat presentava uns ren
diments econòmics baixos i sorgiren tensions entre els 
amos o conductors i la propietat. Aquell any na Mariana 
acusava a Joan Espinosa, anterior conductor de la 
finca, de no conrear la terra i deixar de pagar la tercera 
part de la producció. 
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En aquesta època en Sebastià començaria la cons
trucció del primer molí de vent fariner del poble, ho faria 
dins el Castell aprofitant els enderrocs de la meitat supe
rior de la torre d'en Banya, però el governador no li deixà 
acabar la construcció perque considerà que l'indret era 
de la seva competència i perdria el millor observatori 
sobre la contrada. Aleshores construiria el molí de davant 
el Portalet conegut com el molí Vell o d'en Cofeta. 

La ideologia política de Sebastià Ferrer defensava 
que tant el poder militar com l'eclesiàstic havien d'estar 
sotmesos al poder civil el qual dictava les lleis i els 
càrrecs polítics l'havien de fer complir. La Constitució de 
1812 fou molt popular perquè la gent quedà engresca
da amb les idees que propugnava: llibertats públiques, 
voluntat popu lar, fraternitat ciutadana i creia que tots els 
missatges polítics es complirien perquè estaven reco
llits per la Constitució. 

Quan en Sebastià ocupà la batlia, anys 1855-56, 
es produïren enfrontaments amb el vicari Bartomeu 
Sureda perquè volgué fer complir les lleis que dictava el 
govern progressista de Madrid. Els liberals i progressis
tes consideraven que la religió catòlica era bona i s'ha
via de protegir però creien que els seus servidors, els 
eclesiàstics, estaven corromputs perquè s'havien con
vertit en una força política més i havien abandonat la 
seva missió evangèlica. 

L'any 1836 els liberals recuperaren el govern de la 
nació; aleshores l'afiançament popular i institucional del 
liberalisme ja era un fet i s'accelerà la transició de les 
velles estructures socials a les noves forrne::; LJe societat, 
en uns anys es reajusta tot l'edifici social per adequar-lo 
a les exigències del desenvolupament capitalista. 

En el mes de març de 1836 en Sebastià Ferrer fou 
nomenat tinent de la Companyia Guàrdia Nacional del 
poble de Capdepera i li entregaren deu fusells anglesos 
perquè cuidàs de la defensa del nou govern liberal. El 5 
de febrer de 1837 fou designat secretari de l'Ajuntament 
Constitucional ; un any després recordava a la corpora
ció municipal que encara no havia rebut cap dobler per 
la feina de secretari. 

En aquells moments ja era l'amo de la possessió 
de Son Jaumell, una tasca que desenvoluparia fins l'any 
1850 quan és acusat per la propietat, Fel ip Gili Maranta 
de Fuster, de no haver-li pagat certs crèdits procedents 
d'unes millores fetes a la possessió i de perjudicis cau
sats en la muntanya i los conreus , per no haver deixat 
el lloc de la mateixa manera que el rebé i moltes altres 
coses que podria al.legar. 

Malgrat la crisi de rendibilitat de la feina agrícola la 
tasca d'amo de possessió era una tasca llépola i suco
sa i en Sebastià cercava els majors rendiments perso
nals; així, a pesar de tenir terres pròpies, passà a ocu
par-se de Son Jaumell mentres llogava les seves fin-
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Façana lateral de Ja casa dels "Cofctcs", Ja primera cotxeria estava destinada a 
païssa i 1:J scgonLJ. a magatzem agrícola. 

ques. L'any 1835 féu un contracte d'arrendament a 
Joan Massanet: 

Jo, Sebastià Ferrer, arrend a Joan Massanet pel 
temps de quatre anys i quatre esplets, comptadors des 
del dia de Sant Joan del present any fins igual dia, 24 
juny, de 1839 una peça de terra anomenada el Molinat 
i una altra dita el Camp Gran baix els pactes i resolu
cions següents: 

Primerament es pacte que dit conductor ha de con
rear dites terres i arbres segons ús i costum del bon con
rear de Cap de pere i pagar tots els danys i perjudicis. 

En segon lloc haurà de pagar una quartera de blat 
cada any, molt i net, que rebré a la porta de ca meva, 
més tres lliures i deu sous cada any i una barcella d'a
metles i dos jornals també cada any que farà dins dites 
terres allà on jo li manaré. 

I el dit Massanet aprova l'arrendament i per no 
saber signar, signa per ell i per manament seu Mateu 
Sirer. 

El camp d'actuació de Sebastià Ferrer era molt 
divers. Com a capdavanter de la naixent burgesia 
ajudà, deixant doblers, als que volien comprar els 
bocins de terra que les mitjanes possessions treien a la 
venda. Llavors a Capdepera encara no hi havia bancs 
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Encapçalament i signatures del document de "La Peninsular". 

ni cases de crèdits per la qual cosa ell omplí aquest buit; 
sempre que deixava doblers es signava el corresponent 
document on consten els terminis de devolució; si teia 
un pagament també en quedava constància escrita. 
Una mostra: 

Jo, Bartomeu Melis, confés i don fe com Guiem 
Mateu, natural de Bunyola i egüer de D. Felip Fuster, ha 
rebut de l'amo Sebastià Ferrer, conductor de Son 
Jaume/I, sa barcella de blat i set sous de companatge 
per cada setmana que ha habitat amb sa bèstia a Son 
Jnume/1 fins el dia present. I per ser la verí/al signa la 
present per manament de dit Guiem, egOer. Bartomeu 
Melis. Capdepera 1 abril 1849. 

L'any 1850 es produí una gran sequera i el 1852 
un huracà devastà la comarca; aleshores els aliments 
eren escassos i la rusca amenaçava la població. 
Conten (3) que en Sebastià, davant la cotxeria de ca 
seva, a la plaça Vella, treia una caldera i enmig del 
carrer es posava a bullir faves perquè al migdia, aquells 
que no tenien de què menjar, poguessin matar la tam. 

Llavors la sal era un producte estancat, monopolit
zat per l'Estat. Els administradors locals a vegades abu
saven i feien negoci il.legal amb aquest producte; en 
Sebastià en algunes ocasions hi volgué intervenir però 
no li va anar bé. A un rebut signat a Palma el 25 de juny 
de 1842 consta que "Sebastià Ferrer pagó 56 libras, 16 
sue/dos y 8 dineros por la multa y costes de la causa 
contra él seguida en esta Juzgado de Rentas y después 
en esta Audiéncia Territorial, sobre aprensión de sal ... " 

L'any 1856 el govern progressista de la nació 
aprovà una llei bancària per a desenvolupar les finan
ces, la creació de bancs i afavorir la inversió de capital 
estranger; aleshores començà a funcionar el Banc 
Balear que va emetre per primera vegada paper mone-

da, uns bitllets que la gent mirà amb desconfiança. 
Emparant-se en aquesta llei el ministre Pasqual Madoz 
creà una societat financera La Peninsular amb una sub
direcció a les Balears de la qual se'n responsabilitzà 
Casimiro Urech, un funcionari d'Hisenda que publicà, 
any 1869, un rigorós treball sobre la riquesa territorial a 
les Balears. En Sebastià Ferrer tou el delegat a 
Capdepera de dita societat que, sembla, no tengué èxit. 

L'any 1860 ja era un dels homes més rics de 
Capdepera; per davant ell tan sols hi havia en Joan 
Font de Sa Mesquida, Joan Sancho de Son Favar, 
Miquel Sureda de Sa Tafona i Bartomeu Flaqu~r u~ Son 
Mango!. Aquell mnteix nny c:omenr.À n rnrceHar-se el 
sementer de Son Bassó del Carregador i en Sebastià hi 
comprà els terrenys de N'Aguait i de Ses Penyes 
Roges. 

Sebastià Ferrer morí a Capdepera l'any 1870, 
quan el poble vivia uns anys d'exaltació política. Eis fills 
prepararen un enterrament que tou multitudinari i recor
dat doncs, per primera vegada a Capdepera, feren l'a
companyament fins el cementeri amb eis sons de la 
banda de música del quarter de Cavalleria de Manacor; 
un acomiadament emotiu, romàntic, tal com mereixia un 
personatge singular que visquè intensament una època 
conflictiva. 

JOSEP TERRASSA 

Notes 
(1) Les notes documentals utilitzades en aquest article procedeixen 
de l'arxiu dels Gotetes. 

(2) Turrado Vidal, Martín. Los primeros fondos reservades. Dinero 
para la represión en la Ominosa Década. Revista Historia 16, n9 220, 
agost 1994. 

(3 i4) Referències orals d'Antoni Flaquer "Solleric". 



col·laboració 

No hi ha dubte sobre la millora que representen 

per al poble les obres d'embelliment, com les que 

s'estan duent a terme aquest hivern al carrer de l'Agulla 

i a molts d'altres indrets, deixant de banda, perquè el 

director ens diu que avui no toca, l'optimisme ingenu 

del qui confon eixamplar les aceres amb l'embelliment 

dels espais públics. 

Però, com no pot ser d'altra manera, la millora 

dels carrers de l'Agulla, Magallanes, Tritón, etc .. , per 

als vianants crearà problemes de trànsit i d'aparcament 

de vehicles als seus voltants, ja de per si saturats, 

sobretot a l'estiu. 

Per tant, Cap Vermell proposa la construcció 

d'un aparcament subterrani davall de la plaça dels Pins 

o bé al llarg del carrer de l'Agulla. També comprar o 

llogar solars buits (en queda cap?) per a destinar-los a 

aparcament. Encara que el projecte estrella que 

proposam és la construcció d'un aparcament 

subaquàtic entre la bocana del port i es Coconar. I és 

que a grans mals, pitjors remeis. 

••• 
HOMENATJA DES D'AQUESTA PLANA 

I SALUDA 

''Al, CUn?I'O ,<..,'HRRANO DE m-·:1 S!IMSUNG" 
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El fred, la pluja, el vent, el calabruix i tota 

casta de fenòmens atmosfèrics de caire 

advers, es vénen produint des de mitjan 

novembre ençà. Els més vells diuen que ha 

estat un dels hiverns més cruus que recorden. 

Com a aspecte positiu hem de ressenyar la 

recuperació dels aqüífers . 

EN COS DE CAMISA 

A partir d'ara tenim bitllets de 

denominació alta 

i billets de 

denominació baixa. 

Per a contribuir 

al patriotisme constitucional, 

m'he fet amb una caixeta 

de denominació de la Rioja. 



col·laboració 

~~..:'1111 .. , La mirada 
d'unforaster 

Lluís Cerrada Carretera 

V. RICS I POBRES A CA NOSTRA (2) 

¿Com són els po bres de les iJles Bale.us? 

Els darreres estudis que conec són de l'any 1998, tant de 
1 'infonne FOESSA,ja mencionat, com de I 'infonne del Gabinet 
d' Estudis Socials i Econòmics de "SA NOSTRA" (1) . Crec que 
la situació no haurà patit canvis significatius; aquests processos 
socials evolucionen molt lentament i tampoc la nostra societat 
capitalista neoliberal té vertader interès per a erradicar la pobresa 
generada pel mateix sistema socioeconòmic. 

Començant per la distribució insular, és a Mallorca on hi 
ha més persones en situació de pobresa relativa, i més a la part 
forana que a Ciutat; Eivissa/Fonnentera i Menorca tenen uns 
percentatges més baixos. De les 139.760 persones en pobresa 
relativa, un 47,8% són de la part forana de Mallorca; un 37,7% 
viuen a Ciutat; un 8,7% a Eivissa i Fonnentera; i un 5,6% a 
Menorca. 

Quant a la pobresa absoluta, també Mallorca és 
capdavantera: el 83,1% dels pobres absolut~ viu a Mallorca; i 
d'aquests, un 63% a nuclis urbans de més de 10.000 habitants i 
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un 3 7% a Palma. A Eivissa té un pes relatiu més important que a 
Mallorca perquè el 26,2% del seus pobres viuen en pobresa 
absoluta; quant a la part forana de Mallorca, el percentatge és 
d'un 24,5%, a Palma d'un 22,6% i a Menorca d 'un 18,8%. 
La conclusió és clara: el major nombre de pobres es troba a 
Mallorca, sobretot a la part forana, encara que és Eivissa l' illa que 
ofereix més contrasts i on hi ha més pobresa absoluta. 

Pel que fa a I 'origen de naixement, dels pobres de les Illes 
Balears, 1' infonne de "Sa Nostra", seguint la memòria de Càritas 
de Mallorca, estableix en el 47% el nombre de persones en 
situació de pobresa absoluta nascudes a Balears i en el 53% el 
de persones pobres nascudes a altres Comunitats. La proporció 
és molt similar. Però si tenim en compte que el68,8% de la població 
de les illes ha nascut a Balears i dels nascuts fora de les illes un 
alt percentatge és d'estrangers rics, arribam a la conclusió que 
la pobresa té una incidència major sobre la població immigrada 
(peninsular i estrangera procedent de 1 'Europa no rica) que sobre 
la població natural illenca. 

Una altra característica que descriu el perfil dels 
pobres de les illes és t.e..dat. M'ha sorprès que la mitjana d'edat 
de la població pobra de Balears sigui de 29,9 anys. Jo em pensava 
que predominarien els pobres adults i majors, sobretot quan la 
nostra població és més vella que la de la resta del Estat. Però 
I ' estudi de "SaN ostra" afinna que, dins la població pobre, la taxa 
de joventut (menors de 14 anys) puja al31,3%- quasi la tercera 
part del total de la població en situació de pobresa són encara uns 
nins-; la taxa d'adults (14-65 anys)ésde59,4%; i la de persones 
majors (més de 65 anys) és del9,3%. L'únicaexplicació que tinc 
és que la pobresa va acompanyada d 'una alta taxa de natalidat. 
Per desinfonnació, carència de medis o per les antigues creences 
que a major nombre de fills el futur seria més segur, el fet és que 
existeix lli I a cslrt:Larelació entre pobrtsa i HUI HUIt: ut: membres per 
llar: 

Pobresa extrema ( 15% o menys de la RMDN) 
5,15membres/llar 18,8 anys de mitjana 

Pobresa greu (15%-25% de la RMDN) 
5,10membres/llar 22,2anys de mitjana 

Pobresa moderada (25%-3 5% de la RMDN) 
4,49membres/llar 25,9 anys de mitjana 

Precariedatsocial(35%-50%de laRMDN) 
2,66membres/llar 37,8 anys de mitjana 

En relació a l'estat civil i sexe crec que és nonnal que la 
majoria de la població pobre sigui soltera (54,2%) per l'elevada 
taxa de joventut abans assenyalada. El fet més curiós és que, 
entre els majors de 14 anys, els pobres es casen abans que la 
mitjana de la població. Els matrimonis joves són més freqüents 
i també els consegüents fracassos de parella i les dones separades 
amb fills. Respecte del sexe, els homes ( 49,6%) predominen a la 
població rural, i les dones (50,4%) a la urbana. 

Cultura, ocupaci(Jia ho ral. salut i ha bitatge 
Unes poques dades per fonamentar el que tothom 

s'imagina: els principals problemes d'exclusió que afecten als 
pobres són educatius, laborals, sanitaris i de vivenda. 
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En comparació amb el conjunt de la població balear anal
fabeta (1,9%), la població pobra analfabeta major de 16 anys se 
situaenun48,9%: I' 11,1 %analfabetsabsolutsiel37,8%analfabets 
funcionals. El 8,7% del joves menors de 16 anys pertanyents a 
famílies pobres no va mai a escola. Un 43% de la població pobra 
no té estudis; per més que un 2,1% dels pobres són titulats 
superiors, quan el percentatge de titulats superiors de la població 
balear és d'un 26,2%. 

Només I' 11,5% dels pobres són treballadors actius. La taxa 
d'atur és molt elevada: 49%; si afegim la taxa de subocupació 
(20,2%) ens resulta que un 69% del pobres estàn en atur o en 
subocupació laboral. A més a més, el82% no cobra subsidi d'atur. 

L'esperança de vida entre la població pobra és inferior en 
un 10% a la del conjunt de la població balear. Un 20,9% de les 
persones pobres de més de 16 anys té un estat de salut dolent o 
molt dolent, quan al conjunt de la població balear és del 4,6%. 
També el percentatge és major quanta ladiscapacitació: un 10,4% 
del pobres pateixen algú tipus de discapacitat quan la mitjana 
balear es troba en el3,4%; la taxa d'alcoholisme és del7%mentre 
la del conjunt de la població és de l' 1,1 %; i la de drogodependències 
és supeior al4% quan la del conjunt és de 1 ,2%. 

L'habitatge de les famílies pobres pateix una manca de 
serveis bàsics: un 10,2% no disposen d'aigua corrent; un 22,1% 
no tenen aigua calenta; un 5% no diposa d'energia elèctrica i un 
5,9% no tenen WC propi. La dimensió mitjana de la vi venda dels 
pobres balears és de 77,9 m2, quan la dimensió mitjana de la 
població total balear és de 98,7 m2 (superior als 86,48 m2 de la 
mitjana estatal). L'amuntegament és evident: un 8,4% de les 
famílies pobres viu en habitatges amb més d'una persona per 
1Om2; i un 15,8% ocupa habitatges amb més de dues persones per 
dormitori. I no parlem dels llogers: un 49,9% dels pobres viuen en 
vi vendes de lloguer (més del doble del percentatge de la població 
tot¡¡J halear: un 22,1%) amb unpagamentmitjft demés de 30.000 
pessetes, quantitat registrada per l'EDIS a l'any 1997 i que avui 
serà major amb tota seguretat. 

Altres exclosos i marginats socials 
I encara n'hi ha més. El mateix M. Alenyà (2) considera els 

pobres com un pol més, encara que el més nombrós, dels altres 
sis pols en situació de marginació i exclusió social o de risc de 
marginació i exclusió: 

MÒBIL 630814336 
E-mail: info@ ben-fet.com 

07580 Capdepera 
MALLORCA 

BENFET 
PARTY-SERVICE 

CATERING 

Servei de 
menjar, menatge 

i personal a 
domicili 

Visiti la nostra web 
www.ben-fet.com 

Persones pobres (pobresa absoluta) 
Persones pobres (pobresa relativa) 
Immigrants extracomunitaris legals 
Immigrants extracomunitaris il·legals 
Discapacitats mentals fisics o psíquics 
Presos 
Expresos (situació precària) 
Toxicòmans 
Dones soles amb cèrregues familiars 

no compartides 

10.400 
45.000 
8.998 
7.000 
8.800 

650 
1.600 

11.000 

14.000 
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Tots junts sumen un total de 107. 448 de persones marginades o 
en risc de marginació, la qual cosa suposa un 13,4% del total de 
la població balear. Aquest percentatge em pareix molt elevat, 
impropi d'una societat que es considerada com una de les més 
desenvolupades d'Europa. 

Però basta de xifres, que crec significatives encara que 
fredes. He intentat limitar-me a exposar alguns detalls de 1' exclusió 
i marginació social a les nostres illes, els més impactants i 
desconeguts per a mi i per a molts que arriben a aquestes illes per 
primera vegada. Aquesta realitat s'encobreix tant que inclús 
arribes a pensar que no és cert que existeixi. Els meus amics i 
familiars peninsulars diuen que sóc un poc exagerat, que no és 
aquesta la imatge de les Illes que es té a la Península o a I' estranger. 
Però jo els dic que les aparences enganen, que sota la capa d'una 
societat rica i opulenta s'hi amaga un situació de clara injustícia 
social per la desigual dat i marginació que comporta. I no veig una 
sortida clara d'aquesta situació injusta mentre no es qüestioni 
radicalment el mateix sistema econòmic que la genera. Quin partit 
polític del món occidental pretén l'utopia d'una societat on 
tothom pugui sentir-se igual i viure lliure i realitzat plenament, 
sense passar privacions i accedint a les mateixes oportunitats 
econòmiques, socials i culturals? Qui de nosaltres està dispost a 
reduir el seu nivell de vida per col·lobar a una més justa redistribució 
dels béns? AI cap i a la fi, seran els mateixos marginats els qui 
forçaran l'arribada d'un món més just i solidari. Això no podrà 
sobtar-nos; la història ofereix nombrosos exemples. Faig meves 
les paraules d'un profeta marginat entre els seus marginats, Jaume 
Santandreu, al pòrtic d'un capítol del llibre Procés al turisme ,de 
Bartomeu Bennàssar: 

Els pobres i la història necessiten per donar la passa 
següent d'un revulsiu fort i aquest procedeix dels estrats inferiors, 
que res tenen a perdre i tot a guanyar, més lliures i disponibles, 
més universals i solidaris, més disposats a la creu i moguts per 
l'encara no aconseguit, per la utopia o la resurrecció.Aleshores, 
el món dels marginats, perquè no es marginalitzi més, haurà de 
fer front a aquest repte: que els marginats des del seu món ajudin 
a construir el món de tots.La constant conversió, personal i 
institucional, als pobres i marginats significa fer la seva causa 
posant-nos a les seves ordres. 

(1) Viabilitat de la lluita contra l'exclusió social i la 
pobresa a les Balears. Gabinet d'Estudis Socials i Econòmics de 
"SA NOSTRA". Punt de Comunicació, 30 de setembre de 1998. 

(2) M. Alenyà Processos actius de marginació social a les 
Balears. Palma: Sa Nostra, 24 de novembre de 1999. 



agenda de la vila 

r-----Agenda de la Vila 
mes de desembre 

Naixements 
dia 5, Esperanza García Aelsner de Jesús i Sylvana 
dia 8, Naim António García Navarro de Narcisa i Ginesa 
dia 1 O, Clara Martí Molera de Francisco i Encarnación 
dia 11, Paula Nadal Infante de Pedra iM" Dolares 
dia 13, Sarah Didanne Andrieu de Jerome i Sanchine Denise 
dia 25, Bartomeu Estarellas Platel de Mateu i Margarita 

Lucas Elias García Bohn de José i Nicole Rosemarie 

Noces 
dia 1, Cario s Andrés Geres amb M" Trinidad Rufo Sanz 

Julio Castelo i Viñambres amb M" Teresa Muñoz Flaquer 
Francisco Manuel Sanchez Sanz amb Maria José Garau Grande 

dia 7, Juan lbañez Lindez amb Marketa Kratochvilova 
dia 8, Miguel Angel Sobradelo Lorenzo amb M" del Rocio Pérez Muñoz 
dia 15, Francisco Javier Castellano Mayol amb Antònia Maria Alzina 
dia 22, Sebastià Bordoy Ferrer amb Montserrat Rodríguez Navarro 

Defuncions 
Aquest mes no s'ha enregistrada cap 
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amb el suport de la .D irecció 
General de P olÍtica L ingüÍstica 
Gover n d e l e s :Illes 

• ~~ · 
~. t:II'N CliN-rd 

~-ANIMALS DE COMPANYIA-

Cala Rajada 
Néndez Núñez,17 
Plaça des Pins. 

Artà 
Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 

r 

CAFETERIA 
Cala Rajada 
CB 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 



música 

Sons 
Berta L iesegang 

Protagonistes musicals 

Un dia, parlant amb els companys de redacció de Cap 
Vermell, va sorgir la idea (no record qui la va treure al mig) 
d'incloure dins la secció musical entrevistes a persones del 
municipi que d 'alguna manera tinguin o hagin tingut alguna 
relació amb la música. Em va semblar molt bé la proposta però 
duc mesos donant voltes sobre per qui començar perquè no 
sembli que discrimin o afavoresc algú. Els criteris a seguir 
podrien ser molt diversos: per jerarquia curri cular, per edats, 
per professionals, per aficionats ... 

Per massa possibilitats em sentia fermada. Fins que 
se 'm va encendre la llum amb motiu del "I Concurs de Piano 
Vila de Capdepera" celebrat el passat mes de desembre. Ningú 
negarà el protagonisme que han tingut els nins i nines del 
municipi que s 'hi presentaren. I dic "els qui s 'hi presentaren " 
perquè ja sabem que un concurs sempre té quelcom d 'injust: 
no sempre obtenen premi tots els qui el mereixen. A més, el sol 
fet de presentar-s 'hi ja és motiu d'orgull. 

M'agradaria poder parlar amb tots aquests nins i 
nines però, com es obvi, això és impossible, tan per motiu de 
temps, com d 'espai a les pàgines d'aquesta publicació. Així, 
doncs, he convocat, per fer-los una petita entrevista, a tots els 
nins i nines de Capdepera i Cala Rajada que han obtingut 
qualque premi, no sols per aquest fet sinó perquè consider 
que representen a tot un col·lectiu de nins i nines que, en 
diferents nivells, ocupen ja un lloc dins el panorama musical 
del municipi. 

Aquests nins i nines són (ordenats per nivells i 
alfabèticament): Marc Ferragut Massanet, Pep Toni 
Vallcaneras Massanet, Maria Martí Orpí, Paula Rodríguez 
Ramera, Pilar Tena Sancho, Aina Maria Viejo Fuster i Maria 
Antònia Pastor Sancho. 

Vull agrair la coUaboració de tots aquests nins i 
nines, així com dels seus pares i mares (algunes mares fins i tot 
varen ser presents) per facilitar que tingués lloc aquesta en
trevista. Em sap greu que a darrera hora Paula Rodríguez no 
hi pogués assistir, tot i que sé que li feia molta il·lusió 

-Què t'ha semblat participar en aquest concurs? 
Marc: M'ha agradat molt. 
Pep Toni: A mi també. 
Maria:Iami. 
Pilar: Crec que ha estat una bona idea. 
Ana: També m'ha agradat molt. 
Ma. Antònia: A .mi també, però no estava gaire 

convençuda de participar-hi. · - ' 
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- Com et sens per haver aconseguit aquest premi? 
Marc: Feliç. 
Pep Toni: Content 
Maria: Jo també estic contenta, però em va saber molt 

de greu que les meves no hagin guanyat. 
Pilar: Molt contenta. 
Ana: També, contenta. 
Ma. Antònia: Jo també im 'ha animat més. 

-I si no /'/raguessis aconseguit? 
Marc: Hauria valgut la pena intentar-ho. 
Pep Toni: No hauria passat res. 
Maria: Paciència, la pròxima vegada. 
Pilar: Res, perquè jo anava convençuda que no en 

trauria cap. 
Ana: No hauria passat res. 
Ma. Antònia: Res, perquè quan vaig sentir els altres 

participants vaig trobar que ho feien molt bé. 

-Creus que et pot haver canviat alguna cosa després d'aquest 
premi? 

Marc: Si, que si m'esforç més, l'any que ve puc 
aconseguir un altre premi. 

Pep Toni: Que al pròxim concurs que em presenti ja no 
estaré tan nerviós. 

Maria: Així ara tenc més ganes d'estudiar. 
Pilar: La manera d'estudiar. Després d'haver sentit 

aquest nivell he pensat que jo també vull ser com ells. 
Ana: Me motiva a esforçar-me per pujar el meu nivell. 
Ma. Antònia: Ara estic més segura de mi mateixa. 

-Què va fer que comencessis a estudiar música? 

provar. 
Marc: El meu germà feia música i jo també ho vaig voler 

Pep Ton i: Perquè m'agrada la música. 
Maria: Perquè volia tocar un instrument. 
Pilar: Perquè la meva família em deien que tenia bona 

veu i per cantar jo volia saber el que cantava: Així vaig començar. 
Ana: Perquè volia tocar piano i vaig haver de començar 

a aprendre música. 
Ma. Antònia: Erem un grup d'amigues que volíem fer 

alguna activitat i començàrem juntes. 

-Per què triares el piano com a instrument? 
Marc: M'animaren un poquet i ja vaig trobar que no 

era tan difícil. 
Pep Toni: Perquè m'agradava l'instrument. 
Maria: Perquè era l'instrument que em feia més il·lusió. 
Pilar: Perquè el meu cosí tocava molt bé i em va fer 

il·lusió probar-ho. 
Ana: Perquè m'agradava l'instrument. 
Ma. Antònia: Vaig començar tocant flauta i la meva ami

ga el piano i llavors em va semblar més fàcil el piano. 

- T'has sentit en algun moment desanimat i amb ganes de 
deixar els estudis musicals? 

Marc: Si però m'animaven a que no ho deixés. 



música 

Pep Toni: La música no però el piano si, perquè hi havia 
una cançó que no em sortia de cap de les maneres. 

Maria: Si perquè algunes vegades m'agradaven les pe
ces però d'altres no. 

Pilar: Si perquè una vegada em varen donar una peça 
molt llarga i no m'agradava. 

A na: Si perquè nom 'agrada el solfeig, però no ho deix 
perquè m'agrada el piano. 

Ma. Antònia: Si perquè no m'agrada estudiar a ca meva, 
és a dir, de vegades m'estim més fer altres coses i no puc perquè 
he d'aprendre les lliçons. 

-Em pots dir el més positiu i el més negatiu d'estudiar músi
ca? 

Marc: El pitjor és 
haver d'estudiar quan tens 
deures, i el millor inventar 
melodies i tocar i cantar les 
que m'agraden. 

Pep Toni: El millor 
per mi és cantar i el pitjor els 
deures. 

Maria: El que més 
m'agrada és cantar cançons 
i tocar instruments de 
l'escola (de percussió); el 
pitjor és fer els deures i es
tudiar per a un exàmen. 

Pilar: El més 
positiu és que el dia de demà 
podré dir que sé tocar el pia
no; el més negatiu és el temps 
que m'ocupa haver d'anar a classe. 

Ana: El més positiu és que a l'institut la música em 
resulta més fàcil i aprov mil1or els exàmens; el més negatiu és que 
no m'agrada el solfeig, estudiar i fer els deures. 

Ma.Antònia: Jo hi estic d'acord, perquè a l'escola tenim 
la música més fàcil; el que menys m'agrada també és haver 
d'estudiar. 

- En algún moment has pensat dedicar-te a la música quan 
siguis gran? 

Marc: Bé, algunes vegades fer alguns concerts .. . 

..-----T.E.G. S.L. 
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Pep Toni: Si. 
Maria: Per fer concerts no però podria ser mestra de 

música. No ho havia pensat, ho pens ara. 
Pilar: Cantar amb un grup o tocar amb una banda. 
A na: No m'ho he pensat. Ho faig perquè m'agrada. Quan 

sigui gran no sé el que faré. 
Ma.Antònia: Si. Professora, no, però cantar o 

acompanyar un grup, si. 

-Hi ha alguna cosa més que t'agradaria comentar que jo no 
t'hagi demanat? 

Marc: M'hauria d'esforçar un poc més. 
Pep Toni: M'agradaria començar un altre instrument 

(sense deixar el piano). 
Maria: A la pre

gunta anterior hi afegiria 
que m'agradaria tocar amb 
algún grup però no com 
una obligació, només 
algunes vegades. També 
pens que hauria de dedicar 
més temps al piano. 

Pilar: M'agradaria 
que es tornés a fer el 
concurs l'any que ve. 

Ana: No tenc res 
més adir. 

Ma.Antònia: Jo 
tampoc. 

Després dels comentaris d'aquests nins i nines es pot 
deduir que l'experiència d'aquest concurs ha estat prou posi
tiva com per encoratjar 1 'equip de gent que la dui ta endavant. 
Iniciatives constructives són sempre lloables i molt més quan són 
capdavanteres: concursos infantils de piano d'aquestes 
característiques n'hi ha molt pocs. Això hafet, segurament, que 
hi hagi hagut un nombre tan elevat de participants de fora del 
municipi i, segons m'han contat-jo no vaig poder assistir-hi per 
motius familiars-, amb una preparació musical altíssima, sobretot 
en el quart nivell. 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresarials 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 45 51 

Costa i Llobera, 55 
Te1:835049 fax 564551 
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Germanitzar les Illes Balears 
Torn de vacances d'Alemanya amb la sensació d'haver estat estafat durant anys: no vàrem trobar ni una carta de 

restaurant en un altre idioma que l'alemany; a cap hotel dels quatre on ens vam allotjar parlaven altre idioma que no fos el 
teutó; visites guiades tan sols en alemany ... el procés d'immersió començà en el mateix moment que pujàrem a l'avió de 
Hapag Lloyd a l'aeroport de Son Sant Joan. Després de tota una vida veient els carrers de Mallorca farcits de rètols en 
alemany; anant a restaurants on és més fàcil trobar la carta en alemany que en català; veient persones de la Península 
parlant l'idioma germànic pocs mesos després d'haver arribat a l'arxipèlag (i continuar, al cap d'unes dècades, sense 
entendre una paraula de català) ... després de tot això, em pensava que al seu país hi trobaria una mica de correspondència. 
Però no: «Alemany, només parlam alemany». El pastís encara ens guardava la cirera: de tornada, en recollir les maletes, un 
cartell enorme amb la reproducció de dos pagesos mallorquins, en Pep i na Txell (en honor a la verge andorrana que tant té 
a veure amb Mallorca), ens donen la benvinguda: en castellà, en alemany i en anglès. L'anunci, pagat per una empresa de 
ceràmica, és tota una metàfora del que està passant a l'arxipèlag amb el català. La pressió de visitants estrangers i de la 
població immigrada és tan gran que, des de fa anys, la major part dels illencs catalanoparlants en prescindeixen a l'hora de 
moure's en entorns no familiars. És habitual que un catalanoparlant sigui atès a supermercats, restaurants, a l'aeroport... en 
castellà o alemany per altres catalanoparlants. I això és així no per casualitat. Demanar una aigua o una coca cola en català a 
un bar o restaurant pot ser interpretat pel cambrer com una ofensa. Avui dia, si hom vol circular en català per les Balears 
ha d'estar disposat a viure tensions que són evitables girant de llengua o emprant el castellà directament. El darrer exemple 
el vaig viure aquest estiu quan un metge d'urgències de Saragossa a Capdepera em va obsequiar amb un «En castellano!» 
quan li vaig començar a explicar la meva dolència en mallorquí. La submissió a altres llengües, sobretot al castellà, és tan 
gran que la major part d'illencs no percep que hi hagi cap problema. El propietari d'un restaurant m'ho deixava clar: «Si 
tothom entén es castellà, per què he de fer sa carta en mallorquí?». El guia de les Coves del Drac, en preguntar-li per què 
feien la visita en tots els idiomes del món manco en mallorquí em contestava: «Noltros no som tan pardals com els 
catalans». Per ventura el que volia dir era que a I 'hora de matar la nostra llengua som molt més dilectes que els del 
Principat. Avui només e\38% dels balears parlen el català de manera habitual. El pla de xoc del Govern balear és necessari, 
i un miracle també. Prendre mostra de la immersió estil germànic (amb mesura, tampoc ens hem de passar) no aniria gens 
malament. 

Miquel Piris. Periodista. 
mpiris@mallorcaweb. 
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Ves per on ... ara ve elT tribunal Constitucional i 

aixeca la paralització cautelar de la tramitació de 
l'ECOTAXA. Com era de preveure, satisfacció entre els 
partits del Govern, queixes de l'oposició -PP- i 
desenterrament de la destral de guerra per part de la 
patronal hotelera . Pot semblar, a priori, que la situació 
ha tornat uns mesos enrere ... i que es repetiran els 
arguments dels uns i els altres, segons que es desprèn de 
les primeres declaracions de l'Associació Hotelera. Ara 
bé, el panorama ha canviat i molt ... És més que 
significatiu que els increments de les taxes de ports i 
aereoports (del tot injustificades), la notable pujada dels 
preus dels bill ets, I 'abús en la modificació d'horaris i 
supressió de freqüències de vols, l'increment de la 
fiscalitat dels carburants, etc... han.estat acceptats 
dòcilment pel sector hoteler i comercial de les illes. No 
he sentit una paraula més alta que l'altra ni cap queixa 
per aquestes mesures clarament contràries al turisme de 
les illes. La patronal hotelera, o canvia de discurs o 
mostrarà el llautó més enllà del mínimament admissible. 

Pep Terrasa 
CI Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 
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Campionat d'Espanya 
d'ornitologia 

Els passats dies 1 al 8 de desembre es va 
celebrar a Porriño (Pontevedra) el XXXVII 
Campionat Ornitològic d'Espanya F.O.C.D.E. 
Possiblement un dels millors campionats realitzats fins 
ara - al manco el millor al qual jo he assistit -, 
organitzat per l'associació UNIÓN 
ORNITOLOXICA VAL MIÑOR. El lloc de 
d'enjudiciament i exposició va ser el polisportiu mu
nicipal de Porriño, un local molt adequat, amb una 
organització gairebé perfecta i molt bon ambient. De 
l'elevada participació de tot l'estat espanyol, 9660 
exemplars, 1073 eren de les Illes Balears, i d'aquests, 
31 eren de Capdepera i Cala Rajada. El resultat dels 
guardons aconseguits pels criadors de les Balears és 
de: 23 medalles d'or, 24 de plata i 20 de bronze. 
Malgrat la majoria dels guardons hagin estat per a la 
varietat de Postura, dues medalles d'or, en la varietat 
de Color, han vengut a Cala Rajada. 

Per qui no tingui una idea molt clara sobre 
aquest tema i en què consisteixen aquests concur
sos, resumiré que es tracta d'un certàmen al qual 
s'hi presenten canaris en les varietats de cant color 

' i postura, així com també ocells exòtics i les 
respectives hibridacions i mutacions. Definitivament, 
una afició de la qual gaudim un grup de criadors 
d'aquest entorn. 
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Sant Antoni gloriós ... 

Cada any, quan arriba Sant Antoni, no hi manca la 
polèmica, i se n'escolten de tot color. 

És evident, que quelcom li passa a aquesta festa, 
que sembla anar llanguint d'any en any i que no acaba de 
trobar acomodament, per molt que l'Ajuntament s'entesti 
a mantenir-la com a dia no laborable. Ara bé, segurament 
si ens ho miram amb una mica de deteniment arribarem a 
la conclusió que el problema no rau en aquesta festa sinó 
que és molt més profund i afecta a tota la nostra realitat 
social. 

El municipi de Capdepera està patint una 
metamorfosi mala de pair. El seu creixement urbanístic i 
demogràfic ens estan convertint en una barreja, la identitat 
de,la qual seg~rament no s'atreviria a definir ni el sociòleg 
mes expert. Es probable que, de tot plegat, en surti una 
nova societat gabellina més heterogènia i més dinàmica. 
Ara, amb tota seguretat, el que podem afirmar és res ja no 
serà igual. Ni la festa de Sant Antoni ni cap altre element 
significatiu de la nostra manera de ser. 

En el nostre poble, a més, no podem oblidar que 
hem passat de constituir la societat rural i pagesa, o mari
nera, en el cas de Cala Rajada, a una societat dedicada en 
cos i ànima a la indústria turística, i que molts dels referents 
que donaven sentit a la festa de Sant Antoni han passat a 
millor vida. Aquesta, si volem, la podem mantenir com a 
una festa d'hivern, que mai ve malament, però creure que 
continuarà simbolitzant una societat que ja no existeix, és 
inútil. Si a això hi afegim l'aportació que una immigració 
de procedències múltiples hi anirà fent, de cada vegada 
d'una forma més significativa, podem entreveure que el 
futur d'aquesta celebració serà radicalment distint d'allò 
que molts hem conegut en unes formes i uns rituals gairebé 
incommovibles. 

La festa de Sant Antoni, com moltes altres coses 
que estan succeint, el que fan és posar-nos fit a fit amb la 
nostra identitat. Hem crescut d'acord a una manera de 
ser, de sentir i de fer que ens era pròpia. Avui, però, la 
realitat s'està fragmentant, com un calidoscopi immens. I 
això ens dol, i no tant pel que deixam pel camí, ni per tot 
allò que creim perdre, sinó pel fet que el que se'ns proposa 
com a alternativa, senzillament, no sabem què és. 
Contemplam el que s'esvaeeix, allò que deixam al darrere 
de forma gairebé irrecuperable, sense que encara hàgim 
pogut entrellucar cap ans mena el corrent que ens ha 
engolit. 

En tot cas, i mentre el nou model de societat gabellina 
s'està gestant, no estaria gens malament que tots, com a 
mínim, ens comportàssim amb una mica de dignitat. 

Cap Vermell 
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Un per aquesta foto 

Podem insistir, i insistirem, però sembla que per molt que ho intentem això no rutlla. Veure els PUNTS 
VERDS convertits en autèntics femers (que realment no animen gaire als pocs que es decideixen a reciclar, 
mínimament, els seus residus) no deixa de ser un fracàs col·lectiu. Per als polítics i tècnics mediambientas, qui 
falla són els ciutadans, en no fer un ús adequat dels contenidors i dipòsits. Potser, en part, tenen raó, moltes 
de vegades devora un contenidor mig buit hi trobam de tot. Per a molts de ciutadans, qui falla és l'administració, 
que no informa prou i li manca imaginació. Per a uns altres, falla el servei de recollida, que no és tot l'eficient 
i regular que pertocaria. D'altres es quexen de la manca de civisme dels seus veïnats i de com n'estam de poc 
conscienciats. 

Nosaltres som dels qui pensam que falta imaginació i convicció d'allò que es fa. Sí, tenim una regidoria 
de medi ambient. .. però si no hi fos, la trobaríem a faltar? Ha canviat molt la situació des de la passsada 
legislatura, quan no hi era? Hi ha una planificació o control de la recollida dels fems i dels residus? Hi ha prou 
contenidors? en manquen? se n'ha de canviar qualcun de lloc? s'ha valorat la famosa campanya de reciclatge 
a establiments i grans productors de residus? 

El cert és que, l'un per s'altre ... Tanta sort que encara hi ha gent que hi creu, i aporta el seu granet 
d'arena. 

Podem dir que en aquest cas els papers són a fora perquè el contenidor de paper és ben ple. 


